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 تجليات الثبات، وانكسار الذات

 في شعر لسان الدين بن الخطيب 

 

 :ملخص

يعد لسان الدين بن الخطيب  نبن الصخابيال الة ةب  لبا ال بانيل ا، دلسباا يلبا لبانيل نة  ب      

هـ( حياة حال   بالعطاء يالثراء نن ج ب ا 776-713غر اط  ع ى يجه الخاوصا عاش بين عانا )

 سبب ن يالنتببا  لببى ( ل763-761يبالن بببال يالةنعطتببال نببن ج بب  د ببرض  لنببد لعببر  بببين  ببن ا )

الةغرب بعد حادث  الا نلاب ع ى الغنا باللها ثم عاد  لبى السب ط  يالة ا ب  بعبد ا ب رداد الة به لعر بها 

يبعببد عصببر  ببنوال خببي  الخنبباا ع يببه يل البب  ال سبباد يال انببدين خببدة  ل ببرب نببن ا، ببدل   ببن  

ين  بوة غي ب  نحةبه الله هـ يل أ  لى  لاطين الةغربا يلم ي ركبه دعبدا ة ح بى هجبوة لبا السب ن 772

 يغتر له.

يل  ه هذة الدنا    لبى دنا ب  لبأثير عنبز ا،هنبال ين البرة الخبوا يلنبد ا،نبان ع بى  بعرة 

ين ا  ببه السيا ببي  يالاج ةاعيبب ا يلرلببد لببدض الا  سببان لببا  ببعرةا ينببد يجببدل د ببه لببم ي  تبب   لببى 

دن يظ بر بةظ بر النبول البذل  دعدائها يلم يخاص د عانا نس ن   يبث لي ا   واة يحز ها بب  حباي 

لم ل ن ظ رة لريا الدهرا ثم ا  صز ا  سانة لا بعض الةوانز الصخاي ا يلا الةديحا ينابائد 

الةديح النبولا يجاءل   ائج الب ث نؤكدة هذا ال ةزا يال تايل لبا  ظ بان الفبعز يالا  سبانا كةبا 

 رخه للأهنال.كصت  عن بعض ال غيرال ال ا ا طبع  ع ى  عرة ينترداله بعد لع

 لسان الدين االاح ةاء اال ظاهر االا  سان الكلمات المفتاحية:

Abstract: 

Lissane Eddine ibn al-Khatib is an important figure of the Andalusian history, 

and of the history of the Kingdom of Granada particularly , he lived (from 713 to 

776 Hijri) a life full of giving and richness on the one hand, , and full of catastrophes 

and twists on the other hand. In fact, between 761 and 763 Hijri, he was imprisoned 

and exiled to Morocco after the coup d'état against  ِAl-Ghani bi'llah, then, he 

returned to power and status after the King's retrieval of his throne. 10 years later, he 

was caught up and surrounded by envious people; So he escaped from Andalusia in 

772 Hijri  and took refuge with the Sultans of Morocco. but his enemies did not 

leave him until they imprisoned him and killed him, may Allah have mercy on him 

and forgive him.  

This study seeks to examine the impact of crisis violence, fear control and 

insecurity on his poetry and his political and social standing. It sensed the echo of 

heartbreak in his poetry and found that he did not pay attention to his enemies and 

did not write special poems to complain and grieve, but rather tried to keep a strong 

face, that wasn’t affected by life conditions. But then, his weakness was exposed in 

some personal situations, in poems of praise and prophetic praise. Then, the results 

of the research confirmed this rupture and disparity in showing signs of weakness 

and heartbreak, and also found some changes that affected his poetry and terms after 

dealing with crises. 
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 د/ منيرة بنت عبد الرحمن الطويان

 

 المقدمة:
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 أولا: تجليات الثبات في مواجهة الأزمات في شعر لسان الدين:
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 د/ منيرة بنت عبد الرحمن الطويان

 

 /  الزهد في شعر لسان الدين:1
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                     : محاور شعره الزهدي
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 حتمية الموت:/أ
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 غرور النفس وانخداعها بالأمل: ب/
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 جـ/ تقلب الأيام وحكم الدهر:
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   :/ العزلة2
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 ا: تجليات الانكسار في شعر لسان الدين:ثانيً 
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 :  / الانكسار في المواقف الذاتية1

 الفقد:. 1
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 فقد الذات:
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 تنكر الوطن والأصدقاء:. 2

 الوطن:
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 : شعر ابن الخطيب في مدح الغني بالله: أولًا
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 مدح الأمراء والوزراء والأعيان:
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